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„Simboluri pascale“ la Muzeul
de Artă Populară Constanța

Muzeul de Artă Populară Constanța
continuă, și în luna aprilie, să pună în valoare
tradițiile și obiceiurile românești concomitent
cu promovarea bogatului său patrimoniu
cultural, prin intermediul unor obiecte
reprezentative pentru tematica fiecărei luni din
calendarul popular și creștin. Deoarece în
aprilie este prăznuită cea mai mare sărbătoare
a creștinității, Învierea Domnului, tematica
acestei luni este dedicată simbolurilor pascale
care se regăsesc atât pe icoane și pristolnice,
cât și pe ștergare, ceramică, linguri de lemn și
ouă pictate. Printre cele mai cunoscute
simboluri pascale se numără: crucea, oul,
peștele și vița-de-vie. Crucea este simbol
fundamental al creștinismului, al vieții și al
morții. Oul este simbol arhetipal al începutului
tuturor lucrurilor, al fecundității și al bogăției, al
originii și permanenței vieții fiind totodată o
ofrandă rituală. În codul alimentar pascal, oul
roșu reprezintă simbolul cel mai încărcat de
semnificații fiind asociat mormântului deschis
al Mântuitorului. Peștele este un străvechi
simbol al regenerării, preluat de creștinism. El
se consumă în mod ritual de Paști fiind una
dintre cele mai importante embleme ale lui
Iisus Hristos. Vița-de-vie este un simbol al
imortalității și al vieții. Vinul roșu, folosit în
taina Sfintei Împărtășanii, este asociat
sângelui care s-a scurs din rănile lui Iisus
Hristos. 

Unii furnizori energetici renunță
la clienții casnici

După apariția OUG 114, vor exista
furnizori care vor renunța la clienții casnici și
care, probabil, vor dispărea din piață,
consideră Asociatia Furnizorilor de Energie
Electrica din Romania (AFEER). Pe de altă
parte, unii furnizori de energie vor fi și mai
interesați să ofere pachete și servicii
suplimentare clienților casnici din piața liberă.
Astfel, este posibil ca piața să evolueze, să se
ofere prețuri mai bune la liber decât în sectorul
reglementat, consideră cei de la AFEER.
Potrivit OUG 114, consumatorii pot opta pentru
o piață sau alta. „Într-adevăr, furnizorii de
energie sunt obligați să ofere prețuri
reglementate timp de trei ani, dar consumatorii
casnici pot alege fie să rămână în piața liberă,
fie să treacă în piața reglementată. Este
dreptul lor să aleagă. Recomandarea noastră
este ca, înainte de a alege, să se informeze și
să fie atenți la ce li se oferă”, a declarat
președintele AFEER, Ion Lungu, citat de
hotnews.ro. El critică prevederile OUG 114,
spunând că o măsură mai corectă ar fi fost
definirea consumatorilor vulnerabili și
asigurarea de măsuri de protecție doar pentru
persoanele care au nevoie de ele - „De când a
apărut OUG 114, în decembrie 2018, ne aflăm
într-un context dăunător tuturor afacerilor din
energie. Este nevoie acută de predictibitate și
stabilitate în legislația primară, precum și în
reglementările secundare, pentru ca
participanții la piață să își poată continua
activitatea în condiții normale“. AFEER mai
critică și prevederea din OUG 114/2018 privind
creșterea contribuției către ANRE de 20 de ori,
de la 0,1 la 2% din cifra de afaceri a
companiilor din sector și faptul că s-a decis ca
aceasta să fie stabilită prin lege, nu de către
arbitrul pieței energetice - „Inclusiv ANRE a
recunoscut că suma este prea mare și că nu
are nevoie de acești bani“.

Pe scurt.

Federaţia Sindicatelor Libere
din Învăţământ susţine ca
învăţământul general

obligatoriu să fie extins treptat la 15
clase, până în anul 2030, aşa cum
prevede actul normativ promulgat de
preşedintele Klaus Werner Iohannis
şi prin care se modifică Legea
Educaţiei Naţionale nr. 1/2011.
“Aceste modificări, însă, impun
autorităţilor elaborarea unei strategii
cu aplicare imediată, prin care să fie
rezolvate o serie de probleme cu care
se confruntă sistemul de învăţământ.
În primul rând, trebuie găsite soluţii
pentru o problemă care trenează de
ani de zile: deficitul locurilor la
grădiniţă. Numai în Bucureşti există
un deficit de 7.000 de locuri. În plus,
numărul cadrelor didactice din
învăţământul preşcolar este
insuficient. Sunt multe situaţii în care
educatoarele sunt nevoite să lucreze
cu grupe de preşcolari
supradimensionate”, consideră FSLI. 

Sindicaliştii mai afirmă că
integrarea copiilor în sistemul de
educaţie nu poate fi făcută, dacă
acestora nu li se pun la dispoziţie
dotările necesare, precum şi cadre
didactice bine pregătite. “Este foarte
bine că a fost luată această decizie
de extindere a învăţământului
obligatoriu. Dar trebuie să înţelegem,

măcar acum, de ce este importantă
creşterea finanţării sistemului de
educaţie din România. Nu e suficient
că aduci nişte copii în grădiniţe, şcoli
sau licee, pe care îi aşezi în bănci şi
îi ţii ocupaţi. Educaţia trebuie să
dezvolte, iar acest lucru înseamnă
locuri suficiente, pentru un acces
egal al tuturor copiilor în grădiniţe şi
şcoli; unităţi de învăţământ dotate cu
materiale didactice care să ofere o
nouă perspectivă a stilului de
predare şi de învăţare – unul
modern, nu unul tern care oboseşte
elevii; readaptarea programelor
şcolare la cerinţele de pe piaţa

muncii, pentru a avea tineri
absolvenţi cu şanse reale de
angajare şi funcţionali din punct de
vedere profesional. Şi, da, trebuie
spus, pentru toate acestea avem
nevoie de strategi buni în educaţie şi
de bani pentru investiţii. Altfel, nu
facem decât să îngrămădim nişte
copii sau tineri în săli de clase”, a
declarat preşedintele FSLI, Simion
Hancescu.

Legea de modificare a Legii
educaţiei naţionale 1/2011 prin care
învăţământul obligatoriu este mărit la
15 clase a fost promulgată luni de
către preşedintele Klaus Iohannis.

Extins treptat, până în anul 2030

Învăţământ obligatoriu 
de 15 clase! Ce spun

sindicaliștii din Educație

Pentru toate deșeurile

Atenție! TAXĂ PE AMBALAJE de sticlă.
Restituirea banilor, doar cu bonul fiscal

Sistemul de garanţie prevăzut în
Ordonanţa 74/2018 privind regimul
deşeurilor se va aplica, momentan, doar
pentru ambalajele din sticlă, iar
restituirea contravalorii pe baza bonului
fiscal a fost voinţa expresă a marilor
lanţuri de magazine, a declarat, luni,
pentru AGERPRES, Cosmin Teodoru,
directorul general al Direcţiei Deşeuri,
Situri Contaminate şi Substanţe Chimice
Periculoase din Ministerul Mediului.
“Începând cu data de 31 martie 2019,
sistemul garanţie este doar pentru
ambalajele reutilizabile. În momentul de
faţă, reutilizabil ca material este doar
sticla. Ordonanţa 74 prevede o
extindere a acestui sistem, din 2021,
2022 cel târziu, pentru toate celelalte
tipuri de materiale: plastic, aluminiu. La
sticlă găsim apă minerală sau plată,
bere etc... despre acest tip de ambalaje
vorbim. În niciun caz nu vorbim despre
borcane”, a spus Teodoru. În ceea ce
priveşte modalitatea şi locul de restituire
a garanţiei 50 de bani pentru ambalaje,
specialistul din Ministerul Mediului a
menţionat că varianta pe bază de bon
fiscal a fost propusă de către
comercianţi, fiecare dintre aceştia
urmând să decidă cum va organiza
punctul de colectare a ambalajelor cu

garanţie.
n TAXA PE CARE ROMÂNII O

VOR PLĂTI ÎN SUPERMARKET n
Propunerea ministerului Mediului a fost
alta, dar comercianții au insistat cu
bonul fiscal. Cetăţenii deja au în spate
un sistem care “i-a obligat” să păstreze
bonul fiscal în virtutea unui câştig
potenţial. Acesta a fost practic singurul
motiv pentru care ministerul a fost de
acord cu propunerea retailerilor. Actul
normativ prevede, totodată, că între
operatorii economici circulaţia
ambalajelor reutilizabile se face prin
schimb, cu respectarea prevederilor
Legii contabilităţii nr. 82/1991 şi ale Legii
nr. 227/2015 privind Codul fiscal, iar
dacă beneficiarii nu deţin cantităţile de
ambalaje necesare efectuării
schimbului, aceştia achită o garanţie
bănească în schimbul ambalajelor
primite.

n PLĂTEŞTE PENTRU CÂT
ARUNCI n Modificările aduse
domeniului gestionării deşeurilor prin
Ordonanţa de Urgenţă 74/2018 obligă
autorităţile publice locale să aplice, de la
1 ianuarie 2019, sistemul ‘Plăteşte
pentru cât arunci’, un sistem
implementat deja la nivel european. În
acest sens, autorităţile publice locale au

obligaţia ca, începând cu 1 ianuarie
2019, să aplice sistemul ‘Plăteşte pentru
cât arunci’ și vor trebui să asigure
recipiente separate pentru fracţia
uscată, respectiv cea umedă. Totodată,
vor trebui să colaboreze mai bine cu
producătorii de produse ambalate şi cu
Organizaţiile de Transfer de
Responsabilitate (OTR), care vor
acoperi costurile pentru colectarea,
tratarea şi valorificarea deşeurilor de
ambalaje de la populaţie. România, în
calitate de stat membru al Uniunii
Europene (UE), trebuie ca, până în
anul, 2020, să aibă o rată de minimum
50% în privinţa reutilizării şi reciclării din
masa totală a cantităţilor de deşeuri
(hârtie, metal, plastic şi sticlă). În acelaşi
timp, să ajungă la cel puţin 70% nivel de
pregătire pentru reutilizare, reciclare şi
alte operaţiuni de valorificare materială,
respectiv la minimum 70% din masa
cantităţilor de deşeuri nepericuloase
provenite din activităţi de construcţie şi
demolari, dar şi la 60% valorificare a
deşeurilor de ambalaje din total
ambalaje introduse pe piaţa naţională.
În privinţa deşeurilor de electronice,
electrice şi electrocasnice (DEEE), tot
până în 2020, România ar trebui să
atingă o medie de 4 kg/locuitor/an.


